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Revideret referat fra mødet den 7. oktober 2021 i 
Hjerneskadesamrådet på voksenområdet 
 
Deltagere:  Mette Fjord Nielsen, Ulrik Johansen, Birgit Madsen, Helle 
Dybkjær, Birgitte Egholm Jacobsen, Lis Kaastrup, Estrid Muff Munk, 
Marianne Jensen, Helle Mørn, Jytte Jacobsen, Thorbjørn Aagaard og 
Charlotte Jensen.  
 

Afbud: Ann-Christina Frederiksen, Charlotte Burvil, Mette Terp, 
Charlotte Brøndum, Heidi Becker-Rasmussen, Lone Aagaard, Dorthe 
Winther Damgaard, Runa Steenfeldt og Ulla Primdahl Veng. 
 
 
1. Godkendelse af dagsorden og referat  
Indstilling:  

• At referatet fra mødet den 11. juni 2021 godkendes 
• At dagsordenen godkendes  

 
Referat: 

Dagsorden og referat blev godkendt. 

 
 
2. Evaluering af møderne i Hjerneskadesamrådet  
Indstilling:  

• At det drøftes, hvordan medlemmerne ønsker, at 
Hjerneskadesamrådet arbejder fremadrettet 

 
På mødet den 11. juni 2021 blev det aftalt, at medlemmerne drøfter, 
hvordan de ønsker at arbejde fremadrettet i Hjerneskadesamrådet. 
 
Forslag til emner vi drøfter: 

• Hvordan mødes vi? Fysisk/virtuelt? 
• Udviklingsforum? Orienteringsforum? 
• Skal dagsordenen disponeres anderledes? 
• Andre emner? 
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Referat: 

Der var enighed om, at Hjerneskadesamrådet er et dialogforum, og 

det understøttes bedst af fysisk fremmøde. Det bør dog være muligt 

at deltage på video, men virtuel deltagelse bør kun tilstræbes i de 

tilfælde, hvor deltagelse ellers ikke er muligt, altså hvor det er et 

alternativ til afbud.  
 

Det blev aftalt, at der afholdes et møde årligt på Regionshospitalet 

Hammel Neurocenter og, at der afholdes to møder i Regionshuset i 

Viborg. 

 

Der var enighed om, at Hjerneskadesamrådet skal have fokus på 

udviklingsområder inden for hjerneskadeområdet. Orienteringer skal 

kun gives, hvis de er relevante for området, og Hjerneskadesamrådet 

kan bruge dem til noget fagligt.  

 

Forud for formandskabets formøde, indkalder Charlotte Jensen 

dagsordenspunkter fra medlemmerne. 

 

Der kan gennemføres små gruppearbejder på møderne, når det er 

relevant. 

 

Der skal være fokus på at koordinere arbejdet mellem 

Hjerneskadesamrådet for voksne og  

hjerneskadesamrådet for børn og unge. Det årlige fællesmøde 

mellem de to hjerneskadesamråd bør afholdes igen. 

 

Det blev aftalt, at medlemmerne af de to hjerneskadesamråd ser 

referaterne fra begge hjerneskadesamråd. 

 

 
3. Slutstatus for nationalt puljeprojekt om Udgående 
funktion fra sygehuse med højtspecialiseret funktion i 
neurorehabilitering  
Indstilling:  

• At slutstatus for det nationale puljeprojekt drøftes 
 
Helle Dybkjær præsenterer slutstatus for det nationale puljeprojekt 
om udgående funktion fra sygehuse med højtspecialiseret funktion i 
neurorehabilitering. 
 
Referat: 

./. Helle Dybkjær præsenterede evaluering af projektet. Oplæg er 

vedlagt. 

 

 Slutrapport er sendt til Sundhedsstyrelsen. Sundhedsstyrelsen giver 

en generel tilbagemelding på projektet. 
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Formålet med projektet var at give rådgivning til de kommunale 

medarbejdere, så der sker en kompetenceudvikling af medarbejderne 

i kommunerne.  

 

Der blev spurgt til, hvordan rådgivningen i projektet adskiller sig fra 

den rådgivning, VISO giver. Der blev svaret, at der en sundhedsfaglig 

tilgang i projektet, hvilket der ikke er i VISO. Der er opmærksomhed 

på, at projektet ikke udfører VISO's opgaver.  

 

Det er primært terapeuter fra døgninstitutionerne, der har søgt 

rådgivning. Det blev nævnt, at det vil være interessant at vide hvilke 

kompetencer, medarbejderne i kommunerne har, når de efterspørger 

rådgivning, samt hvilken rådgivning, de efterspørger. Det er relevant 

at vide, om medarbejderne har kompetencerne til at varetage 

genoptræning på avanceret niveau. Selvom medarbejderne i 

kommunerne har mange kompetencer på højt niveau, kan de møde 

borgere, der har så komplekse forløb, at medarbejderne har behov 

for rådgivning.  

 

Det blev nævnt på mødet, at det vil være en god ide, hvis kommunen 

og egen læge kan kontakte lægen på Regionshospitalet Hammel 

Neurocenter efter udskrivelsen ift. medicin.  

 

Det blev aftalt, at gruppen, som er ved at arrangere temamøde i regi 

af Hjerneskadesamrådet, drøfter, om erfaringerne fra projektet og 

det tilsvarende projekt i Østdanmark kan være et emne på 

temamødet. Helle Dybkjær drøfter dette med gruppen bag 

temamødet. 

 
 
4. Status på udarbejdelse af samarbejdsaftalen om 
voksne med erhvervet hjerneskade  
Indstilling: 

• At Hjerneskadesamrådet drøfter udkast til samarbejdsaftalen 
 
Birgitte Jacobsen præsenterer udkast til ny samarbejdsaftale om 
voksne med erhvervet hjerneskade. 
 
Gruppen har aftalt et sidste møde den 4. november.  
 

 Samarbejdsaftalen er en del Sundhedsaftalesamarbejdet i den 
midtjyske region.  
 
Det videre forløb: 

• Samarbejdsaftalen sendes i høring i kommunerne, på 
hospitalerne, hos PLO-M, hos de regionale sociale tilbud og 
hos Patientinddragelsesudvalget 
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• Arbejdsgruppen tilretter samarbejdsaftalen på baggrund af 
høringssvarene 

• Samarbejdsaftalen sendes til behandling i 
Sundhedsstyregruppen og DASSOS (primo 2022) og 
efterfølgende til politisk behandling i 
Sundhedskoordinationsudvalget, kommunalbestyrelserne og 
Regionsrådet 

• Samarbejdsaftalen implementeres lokalt 
 
Referat: 

./. Birgitte Jacobsen præsenterede samarbejdsaftalen. Oplæg er vedlagt. 

 

Det blev aftalt, at der afholdes et virtuelt møde i december, hvor 

Hjerneskadesamrådet drøfter udkast til samarbejdsaftale og 

efterfølgende sender den i høring.  

 

Lis Kaastrup bemærkede, at der skal være opmærksomhed på, at 

kommunerne i Horsens og Randersklyngen implementerer 

samarbejdsaftalen i samarbejde med AUH og, at der ikke er et 

klyngesamarbejde på samme niveau, som i eksempelvis Horsens-

klyngen. Det skal afklares, hvordan samarbejdsaftalen implementeres 

på ledelsesniveau i klyngestrukturen i Horsens og Randers.  

 

 
5. Patienter med hjernetumor  
Indstilling: 

• At Hjerneskadesamrådet drøfter, hvordan kommunerne bliver 
opmærksomme på de patienter, der har en hjernetumor, men 
som ikke udskrives med en genoptræningsplan 

 
Punktet blev rejst på sidste møde. 
 
Patienter med en hjernetumor udskrives ikke altid med en 
genoptræningsplan.  
 
Det drøftes, hvordan det sikres, kommunerne gøres opmærksomme 
på, at disse patienter kan have behov for en kommunal indsats.  
 
Patientgruppen er omtalt i den kommende samarbejdsaftale om 
voksne med erhvervet hjerneskade. 
 
Referat: 

Birgit Madsen rejste punktet på sidste møde. Punktet omhandler, at 

patienter med hjernetumor, som ikke er opereret, kan få nogle 

udfordringer, som først opdages sent. Hvordan fanger vi de borgere, 

der har en tumor, der ikke kan opereres, men som har behov for en 

indsats? Kommunerne har behov for at vide, hvad sagsgangen er, når 

de møder sådan en borger.  
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Egen læge har ansvaret for patienten, når hospitalet har afsluttet 

patienten. Egen læge kontakter kommunen, hvis der senere i forløbet 

opstår behov for en kommunal indsats. Hvis der er behov for en 

kommunal indsats lige efter udskrivelsen, er det hospitalets opgave 

at henvise patienten til kommunen. 

 

Estrid Muff Munk supplerede med, at hun ikke har oplevet, at der ikke 

er blevet fulgt op på denne type af patienter.  

 

Tilføjet til referatet efter Hjerneskadesamrådets møde den 3. februar 

2022: "Hospitalsenheden Midt og Aarhus Universitetshospital har 

koordinatorfunktionen for patienter med hjernetumor. Der er dermed 

sikret en sammenhæng i forløbene." 

 

Der er tale om meget få patienter, og Hjerneskadesamrådet gør ikke 

mere ved sagen, med mindre der dukker nye sager op.  

 

6. Næste møde  

Indstilling: 
• At det aftales hvilke punkter, der skal behandles på næste 

møde 
 
Der er ved at blive udarbejdet en mødeplan for 2022. 
 
Følgende er indtil videre på dagsordenen: 

• Forslag til afholdelse af temadag. Arbejdsgruppen præsenterer 
sit oplæg 

• Forslag til auditskabelon for GOP'er. Arbejdsgruppen 
præsenterer sit oplæg 

• Forslag til skabelon for døgnrytmeplan. Arbejdsgruppen 
præsenterer sit oplæg 

• Information om det arbejde, Videnscenter for Hjerneskade 
udfører. Lene Bastrup inviteres med til et møde i 
Hjerneskadesamrådet 
 

Referat: 

Hjerneskadesamrådet har følgende mødekalender for 2022: 

• 3. februar 

• 15. juni 

• 12. oktober 

 

Forslag til punkter:  

• Data fra flytningen fra RH Hosens/RH Randers til AUH, hvis 

der foreligger data herfor 

• Audit på logopædområdet – Birgit Madsen sørger for at 

beskrive punktet nærmere og sende det til Charlotte Jensen 
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Jytte Jakobsen orienterede om arbejdet med at beskrive 

døgnrytmeplanen. Det skal afklares, hvordan døgnrytmeplanen kan 

indarbejdes i EPJ. Målet er ikke at udarbejde en elektronisk skabelon 

for døgnrytmeplaner men derimod at beskrive, hvad 

døgnrytmeplanen skal indeholde.  

 

Synsområdet – indsatsområde fra Sundhedsstyrelsens anbefalinger. 

Vi skal være med til at sikre, at der arbejdes med de indsatsområder, 

Sundhedsstyrelsen har påpeget. Hjerneskadesamrådet skal ikke 

arbejde med de faglige emner men understøtte, at de rette fora 

arbejder med emnerne.  

 
  
7. Eventuelt  
 
Referat: 

Der var ingen punkter under eventuelt. 
 
 
 
 
Referent: Charlotte Jensen 
 


